

Azkoitiko eliza (Zutoidun elizak Gipuzkoan)

Gipuzkoako zutoidun elizen artean sartzen da Azkoitiko parroquia. Beraz, Euskal Herriko arteak, bereziki arkitekturan, gailurrik altuena harizten duen garuiko da.

Aitzinagoko parroquia, Andra Maria izenez hura ere, Baldaurrena zen, orain hilera dagoen lekuaren, eta berre agiriztan han bertan dugu eta erronkamoa bat eta kapitel batekin egindako urbedeinkatu on-tzia.

Oraingo parroquia hau, "Santa María la Real" izenez, XVI. mendean eraikia da. Hiru zolairuz eta hiru sabaiak altura berean dituela, saloi egiturazko da. Erdiko sabaiaren kupulak petxina gainetean dade eta alboetakoak, zerbitz estuagoak, arku zapalagoz eginak dira. Sabai hauek bi aiderdietara dauden gotikoa erakoekin konparatzen baditugu, eliz eraikizunen zaintzak sortuko zaizkigu. Izan ere, ukeratz bihurtzen batua eraikitze egitura. Trino Uria zenak argitaratu gabeko utzi zituen eskrizibulu batzukatik ikuszen denez, zeren lehen planoak aukeritu baitzituen, lanak bukatu baino lehen presbiterioa parteagitegilea saltu omen zen eta oraindun teilatua habeen gainean eta hauen eusgarri zutokiak zirela, sabaiak egiteko omen zeuden eta presbiterioa gisa. Zuazolatarren kaperatik Errekaldetarren arte probisionalki zegoen horma aldarez betea omen zen. Era elizburu presbiterioz osatzen obraak berriz hasi zirenean lehenengo proyektuko asmoak asko aldatu ziren. Gotikoa erako sabai gurutzatzen ordez Pizkunde garaiko edergarridun kupulak jarri ziren. Baina honek oraindik interesanteagoa egiten da Azkoitiko eliza hau, zero XVI. mendeko elizak eraikitzean gure arkitektu eta harginak beren ideen haskuntzan zer nolako aburuk erabili zituenaren ogeriak dituztene.

Argitasun hauek, hain ziar ematen ez baditut ere, Trino Uria zenaren Juan Inazio adiskide minari nor dizi-kio.

Hiru zolairuz saloi edo areto egituradun eliza honen zoritzi zutu-

handi ditu, btribilak eta 14 metro alturaz, kapitelak dorrikoak eta oinarriz atikoa erakoak dituze.

Elizak, mendebaldeitik, ate bikotea du ojibadun arku handi batzen barnean maineze zaitua eta arkuen bira guzian edergaritzan darioan moldurak koporial formu da. Arkitekturaren beste gauza berezi bat kontrako eskilarak dira. Lehengabea dorreko erakarriko er zerbaitko zuen, baina tximistaz hautsi zen eta dorre berria zimentarri berriatik eraiki zen.

Eliza mendeberrikoan bila 1509ko dugu eta eraikizte ospakuntza 1553 bate zen. T. Uria zenaren oharraren Maese Pero de Esaburu agertzen da lehen egituraren egile. Baina, Lizarazu ez ote zen? Maria Asunción Arrazola aurkitu zituen agirien arabera, 1528. urtean Pedro Lizárrazu, San Juan Arriaga eta Pedro Alzegak aurkeztu zituzten eraikitzeko planoak onaritu ziren eta Paskual Arandolatzen kontratuarekin hasi ziren. Oraindik honen esku zeuden obrak 1540. urtean esaminatu zituzten. Arrandolatza 1545ean hil zen eta Andres Leturiondo hartuko zuen jarraipena. Honek egin ote zituen lehen proyecciónak adakuntzat? Ez dakigu ziurtasunez. Lanak bukatuak omen ziren 1564. urterako. Baina, erreketaren bategaitik, P. Gorosabelak dionez, 1576. berriz ere obretan ari ziren.

Bertara egin dudan bisitarien Anastasio Albiña jaunaren gidaiztuna oniztan dut, gidaiztua ez ezik ber herak gauzak hontzitako oharrak ere eman zizkidan.

Hegoaldeko atea, koruko-sileria eta fajistolea eta beste zenbaitek, XVIII. mendean eginak. Loiolako basilikagintzaren aritu ziren langileek direla dirudin.

Errekaldetarren kaperan Pizkunde garaiko erretaula bat dago San Juan Bautista izenezko, eta santo honen irudia oso ona da batina gainekoak, berako pinturak, hainbeste ikutzen oso galduak daude.

Beste alderdian Zuazolatarren ka-

pera dago (Floreagakoa edo Idiakoztarrera bezala ere ezagutzen da). 1572an Antxieta apetitarrak egin zuen bertarako erretaula bat, baina orain dagoen neogotikoa jartzean kendu zuten nonbaiz eta ez dugu bereerririk, agirietan bazizk.

Sakristan, plateresko estilozkoa bi imajina daude, Ama Birjin eta San Joan, políkromatuak, denbora asko ez del hilerruko kaperatik ekkariak. Iridi hotel, nonbaiz, Urrategiko ermitan dagoen Kristo eta harekin Kalbarioa osatzen zuten. Oraintxe elkarrekin haleide hobe. Lastima Kristori polikromia kendu zaito.

Aldare nagusia Antonio Aloitziz bizkaitarrari eskatu zitzaien, 1665ean entregatzeko, baina bukatu gabe gelditu zen. Hala ere, oraingo aldardar nagusi hontan Aloitziz beraren hogebatua eskultura daude. Aldararen erdian jartzeko egina izango zen Andra Mari ederra gainekaldean jarria da eta ezta oso ikusten. Inmukalada horren gainera oso onak dira lehen partean lerroz jarriaz dauden Apostoluak ere.

Sagrarioaren alderdi bietan Pizkunde erlikia irudi ederrak. Aurrekaldeko zutbiak aldare inguratutik arkitzen dira. Izatez Pizkunde garaikoak dira, nonbaiz lehenago, eliza gutziz eraki geha zegoenean presbiteriotzat erabili zen horman zeudenetakoak. Hoztien ere pinturak aski galdurik daude eta batean San Pedro eta bestean San Inazioaren irudi barroko ederrak daude.

Beste arta baliu batzuen ariean alpagarrak dira Aistako San Frantziskoaren iridia, bere izeneko kaperan. Eskubi aldeko Kalbarioa eta prozesioetarako gurutza, zilaringen lan ederra, azken gotikoa estilo egina. Organua ere oso ederra da, Cavallé Coll etxean 1898an eginia.

Juan SAN MARTIN

El templo parroquial de Azcoitia está integrado entre las grandes iglesias columnarias de Guipúzcoa, de la época más esplendorosa de nuestra arquitectura.

La primitiva parroquia de Nuestra Se-

hora de Azcoitia pertenecía a la familia Balda. Sus vestigios aún se pueden apreciar en la puerta románica del cementerio, y un capitel convertido en aguabenditera.

El templo actual, Nuestra Señora la Real, está construido en el siglo XVI. Con planta salón de tres naves con las bóvedas a la misma altura. En la nave central las capillas sobre pechinas y en las naves laterales, que son más estrechas, bóvedas vaidas con arcos rebajados. Si comparamos las bóvedas de estas naves con las cruceras góticas de las capillas laterales, nos plantean un problema bastante complejo para interpretar la construcción. Según unos apuntes inéditos de Trino Uria, quien localizó los planos del primitivo trazado, antes de finalizar la obra, cuando aún faltaba el presbiterio, las cerchas de la estructura que sostiene el tejado quedaban a la vista, sobre las columnas. No se habían hecho las bóvedas. En aquel estado provisional debió existir un frente con diversos altares que ocuparían la distancia transversal desde la capilla de Zuazola hasta la de Recalde. Y al reiniciar las obras, para erigir el presbiterio, sufrió grandes modificaciones aquél proyecto inicial. En lugar de las bóvedas de crucería se hicieron las de cúpula con ornamento típico del Renacimiento. Particularidad ésta que hace más interesante para el estudio de la arquitectura de las iglesias columnarias que con tanta maestría y gusto supieron desarrollar los arquitectos y maestros canteros vascos del siglo XVI.

La planta salón de tres naves lleva ocho grandes columnas cilíndricas, con capiteles dóricos y bases atlánticas. La altura de los pilares es de 14 metros.

Tiene doble puerta por el lado occidental, separadas por un mamparo, dentro de un gran arco ojival rematado con una molitura conopia. Es digna de mencionar la escalera en caracol que da acceso al coro, y muy posiblemente a la primaria torre.

En las notas de T. Uria figura Maese Pero de Esaburu como autor del primitivo proyecto. ¿Sería Lizárrazu? María Asunción Arrázola pudo documentar que esta iglesia fue proyectada en 1528 por Pedro de Lizárrazu, San Juan de Arteaga y Pedro de Alcega, que bajo sus planos se encargó la construcción al maestro cantero Pascual de Arrandolaza. Y llevaba éste las obras cuando fueron examinadas en 1540. Arrandolaza falleció en 1545, y le siguió maese Andrés de

Leturiondo. Debió ser este para 1564. Sin embargo, según González, no es de nuevo en obra.

La puerta meridional, situada en el centro, son obra de González, que debió tener alguna relación con los trabajos de Loyola.

En la capilla de los Reales, también renacentista, de San Juan Bautista, en la talla del santo titular, se observa una tabla muy retocada y desfigurada.

Para la capilla de San Juan Bautista se conoce por Francisco Anchieto que el autor de la obra debió ser sustituido por su hermano, que no tiene nombre, ya que se sabe el paradero de su hermano.

En la sacristía hay dos escenas policromadas que proceden del antiguo ermitaño de Urriagorri. Cristo al que en época anterior se consideró un error en mi opinión, sufrió grandes modificaciones aquél proyecto inicial. En lugar de las bóvedas de crucería se hicieron las de cúpula con ornamento típico del Renacimiento. Particularidad ésta que hace más interesante para el estudio de la arquitectura de las iglesias columnarias que con tanta maestría y gusto supieron desarrollar los arquitectos y maestros canteros vascos del siglo XVI.

El altar mayor se realizó en madera (vivancino, con talleres de Irún) para ser entregado a la iglesia de Urriagorri. Se quedó sin finalizar. Su tablero de influencia italiana del siglo XVIII, se colocó en la parte central y que da a la parte ática, y los doce apóstoles en la línea en el primer tramo.

En el sagrario durante los años 1920 se colocaron a ambos lados sus bustos, traídos de cuero.

En las primeras columnas de San Ignacio y San Pedro, barrocas en alturas columnares, su día deberían ser en la iglesia de que hemos aludido, cuando se había erigido el presbiterio.

Entre otros valores valiosos citar la hermosa talla de piedra de Asís en la capilla de San Juan Bautista del altar mayor, de estilo gótico, fundido años después de la casa Caravaca.

Iparragirre eta zortzikoa

Konpasea. Zortzi puntuko bertoza asicotan erabili zuen Iparragirrek baina ezuen berti zortiziko erritmo zortzikoa berisoa abestu: zortziko nagusia dan Ara nun dira 6/8 konpasean kantatu zuen Iparragirre.

Baina berto eder hay Hendaiaren arridi orduko erabilita zeukan Iparragirrek 5/8 erritmoko zortzikoa. Era Gernikako Arbola kantuari orduko ere bat. Gazez gatzetatik eta Gitarrazko bat da erritmo zortzikoa dira eta European zehar (1840-1852) zebilela kantuauak. Era Charles Bernadouk Azpeitia liburuan dioskuna kontuan harturik, garai harten, 1824an edo, kantuari zuen Iparragirrek Gernikako Arbola zortziko erritmoz Larresoroko Seminarioan, Adema Kalonjeak balesten zuenez baixitza.

Orain 5/8 konpasez idazten diran

dantzak, eta dantzaten direnak

noski, Izuetaran garaien 6/8 erritmoz dantzatua eta idazten ziren, Albenizien erruz balteke. Mendiaren erdarantz hasten da erritmo batetik besterako adukuntza, erronkismotaren ondorioz ere ustez. Zortzikoa Euskal Herriko herrietasun bat zela uste zuten orduko musikuak eta Eslabak ere parte harizten zuen eritziz hoztzen 1844an bere Metodo de Soporte argitaratu eman zuenekit. Eslabak Medrikoko Kontserbatorioan hainbat euskal ikasle izan zituen eta denek iradokimen fruitu gisan zortzikoa ematen zituzten. Altuna, Zabalza, Arriola, Gorriti, Agirre etabar zortzikegile ugariak izan ziren. Agirrearen La del paseo rojo eta Gorritiaren Agur Jesusen Ama dira gaur eguneko

raino iritsi direnetatik batzuk. Madrilen orduan zeuden musikuak italiar kutsuko doinukoen ballotzen ziren eta gira honi zortziko erritmoa gehitu hainbat melodi sortu ziren garai hartan. Iparragirre ere Madriletik zebillen orduan eta zortziko gaixotasunak kutsatu zuen gure bertsolaria. Horragaitik deitzen omen zitan Xapelarrek bertsolarri kaleartea.

Dana dala, bertsolarrietarik gehien zortzikoa erabili zuena Iparragirre izan zen. Gerokoak gehiago erabili dute erritmo hau, baina uretxuarraren bultzadaz saru zentz bertsolartzen zortziko erritmoa. Izaiez, Iparragirrearen bertsotatik gozogortzen zortzikoa erritmo (metrikaz eta erritmoz) eta betiko geratu da Iparragirre zortziko kantatu lotua.

Jose Antonio ARANA MARTIJA

El dia 6 de abril se cumplirán los cien años de la muerte de Iparragirre. En su pueblo natal y en todo el País Vasco se recordará y ensalzará a este famoso guipuzcoano. Pero ¿por qué tantas celebraciones en torno a este personaje si dicen que fue un bertsolari mediocre y un músico sin relieve? Sea lo que fuere, este urechuarru ha llegado a ser mito entre nosotros y sin duda el más polémico de nuestros hombres del romanticismo. En el campo del bertsolarismo fue enfrentado a Xapelar y en el musical, a cuenta del Gernikako Arbola, se le coloca enfrentado a Altuna.

Muchas cosas a favor y en contra de José Mari Iparragirre Balerdi; se han escrito en este último siglo. Las

polémicas en torno a este personaje están todavía vivas y así seguirán por mucho tiempo, mientras haya diferentes opiniones. Si hubiera sido un hombre sin relieve no hubiera encendido tanto fuego; creo que como otro Chaho, exprimido la esencia del Romanticismo y cantó con corazón ardiente el futuro de nuestro pequeño pueblo.

Iparragirre, fue de rica biografía y abundantes acciones. Y quizás, entre otros méritos, sea el más notable el haber dado un gran impulso al zortziko. Queda clara una cosa: que no es lo mismo el zortziko métrico, o estrofa de ocho versos, y el ritmo o compás de 5/8 denominado zortziko. La estrofa de ocho versos la utilizó mucho Iparragirre, al igual que otros bertsolari; pero no todos los zortzikos métricos los cantó con ritmo de zortziko. Por ejemplo el zortziko mayor Ara nun diran lo cantó Iparragirre en ritmo o compás de 6/8.

Antes de cantar este hermoso verso en Hendaya, ya había utilizado Iparragirre el ritmo de zortziko. Y antes de cantar el Gernikako Arbola, también. Aunque con este último entramos en zona polémica, pues si hacemos caso a lo que expuso Charles Bernadou en su libro Azpeitia hacia 1842 cantó Iparragirre el Gernikako Arbola en el Seminario de Larresoro, tal como lo atestigüó el Canónigo Adema.

Las danzas que ahora se escriben y bailan al ritmo de 5/8 se bailaban y escribían en tiempos de Izuetan en ritmo de 6/8, quizás por error del

transcriptor. Algunos de los ritmos de un ritmo a otro tienen consecuencia de errores musicales de enfoque. El zortziko era cosa propia del País Vasco y de esa gente. El mismo Estata de Salvo laba, tuvo muchos errores en su clase de canto en Madrid y todos ellos fruto de su inspiración y de zortzikos. Arriola, Gorriti, Aguirre, Gorriti, Aguirre, Aguirre y Aguirre, que paraban de melodías y afadiendo a esta gente el ritmo de zortziko, por fin de melodías por el ritmo de zortziko. Iparragirre en su época llegó a ser el zortziko de la música popular, nuestro zortziko de calle.

El bertsolarri que más éxito tuvo fue Iparragirre. Los bertsolari, por su parte, porque querían que el flujo de Iparragirre fuese constante, dieron los bertsolari a Iparragirre sin que quedara ni una métrica como la que quedó Iparragirre, atendiendo al zortziko.